
La Trobada
Solar, punt
de partida
del' futur

Així són els
gua'nyadors de la
gala de I'esport '

'Entrevista a
, Vicent Ferrer

(Cadena COPE)
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Al regidor Marzal de I'OAE. Que tot un cap
de premsa, en una festa de I'esport, on tot el
món parla en valencia, fac;a tates les pre
sentacions en la !lengua de I'imperi, ens
sembla excessiu, una pixada fora de test...

PANISSOLAI

Ciutat comercial

V
a vindre el Conseller de tofn a presentar
el PATECO. No, no és el nóm del nostre
tubércul per excel.léncia, és el nom de

I'estudi del Pla Comercial de la nostra ciutat.
Eixe que ens diu les deficiéncies, i actuacions
que han de ser necessaries pereJ'esenvolupar ,
comercialment parlant, de maner~r eficac; la nos
tra ciutat. Si no fora, perque des dé les associa
cions comercials, ja fa molt de tE;91ps que se li
ha indicat als nostres governantst':de( PP, quins
són els problemes que pateix el xicotet i mitja
comerc; i quines les seues solucions, pensaríem
que la idea ha estat encertada.: Ara per ara, I

tenint en compte el tracte discriminatori que han
rebut per part de I'eqip ·de govern popular, ens
sembla tot una cortina de fum per tal desviar I'a
tenció deis veritables problemes comercials que
pateix la nostra ciutat i de la seua ineptitut a I'ho
ra d'aportar solucions, després d'haver estat un
bon grapat d'anys governant en majoria absolu
ta.

A la fi, problemes com la falta d'aparcament,
el desgavell circulatori, la promoció del centre
historic, I'adequació del paviment (el de la plac;a
del mercat i d'altres més són lIn?, vergonya), un
correcte enllumenat, una bona senyalització tan
cap a I'interior com cap a I'exterior, actuacions
de dinamització per part de I'administració, i així
un lIarg etc., estan encara per solucionar. Per
tant, quina credibilitat té aquesta presentació?
Més bé, cap ni una.Només propaganda.
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CASTELLÓ
Pla d'Acció

Comercial

I

JORDI MAURA

JORDI MAURA

Posteriorment el conseller se reunió amb membres
de I'Associació Comarcal del Moble del Baix Maestrat
(Acrnbm) per a conéixer les seues reivindicacions i
necessitats de primera ma. Fern¡ando Castelló va des
tacar que la Conselleria d'lndústria i Comery que diri
geix "facilitara el seu suport a aquesta indústria
amb diferents programes d'ajudés així com a .Ies
propostes que potencien la competitivitat i I'expan
sió en el sector del moble i la fusta del Baix Maes
traf'. Així mateix va destacar que en el període 1995
2000, I'Impiva ha recolzat 203 projectes del sector,
amb unes subvencions de 285 milions.

quasi tots els béns diaris en
la seua localitat, tan sois un
2% ho fa fora. Una de les
principals conclusions
extretes del contrast entre
I'oferta i la demanda és que
"a Benicarló cap més
oferta comercial destina
da els residents i als
municipi limítrofs, per a
aixó, la localitat ha de
consolidar-se com a
capc;ralera de I'area
comercial i complemen
tar la compra amb una
oferta d'oci", ha explicat
Rovira.

Una de les principals
propostes és "la creació
d'un centre comercial
obert, una de les noves
tendencies en gestió de
centres urbans per a la
promoció general de la
ciutat i del comerc;r" i
diverses actuacions d'urba
nisme comercial així com
I'elaboració de cartells,
retols i elements decoratius
de comeryos o la millora
d'il.luminació al centre. En
I'acte un deis comerciants
assistents i col'laborador
en I'elaboració de I'estudi,
va manifestar públicament
la seua queixa al no haver
pogut donar la seua opinió
al projecte final abans de
ser presentat.

Tant ¡'alcalde, Jaime
Mundo, com el conseller
van explicar la posada en
funcionament d'una comis
sió mixta de seguiment.
"Correspon ara als
comerciants estudiar el
projecte i desenrotllar-ho
del mode més positiu".

JORDI MAURA

El conseller de Comere;,
Fernando Castelló, va pre
sentar divendres passat a
la sala de plens de I'ajunta
ment, el Pla d'Acció Comer
cial de Benicarló, que esta
bleix les línies estrategi
ques per a I'impuls del
comen:;:. El document pre
sentat és una exhaustiva
analisi del model comercial
establit a Benicarló. L'Mea
analitzada inclou nou muni
cipis on la principal singula
ritat "és el pes del sector
turístic com un deis prin
cipals motors del co
merc;r".

El director de I'oficina de
la Pateco, Agustín Rovira,
va comentar que el "poten
cial comercial de Benicar
ló sobrepassa al propi
municipi amb 382 establi
ments i més de 31.000 m2
de superfície". De I'infor
me es desprén que el
comerciant benicarlando
utilitza fórmules de gestió
independent (87%), busca
I'associacionisme (40%),
necessita una renovació
generacional (la majoria
porta més de 15 anys en el
seu negoci) amb una singu
laritat com és que la major
part deis comeryos (212) es
concentren al centre histó
rico

L'informe estableix en
7.000 milions de pessetes
la capacitat de despesa
deis residents. O'aquesta
xifra, segons Rovira, el
45% va a parar a Mercado
na. El benicarlando compra

-
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!j R,OBADA SOLAR

APROFITAR
El sol com a

font d'energia

-

JoROl MAURA

JOROI MAURA

JOROI MAURA
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JOROI MAURA

d'aprafitar I'energia solar
per a reduir les emissions
de carboni.

Segons els organitza
dors "I'estat espanyol es
va comprometre a no
augmentar les emissions
de gasos d'efecte hiver
nacle a I'atrnosfera en
més d'un 15% en el perío
de 2008-2012 respecte a
1990, segons el Protocol
de Kioto, pero a la data
present supera en el
doble I'objectiu marcat.
Per a reduir les emissions
de carboni és necessari
estalviar energia, mini
mitzar I'ús deis combusti
bles fossils i incrementar
la presencia de les ener
gies renovables" .La dada
En el nostre país el sol
aporta I'energia d'uns 1.500
kWh/m2/any. Tal quantitat
d'energia pot convertir-se
en electricitat o energia ter
mica amb la tecnologia dis
ponible. No obstant aixó,
I'aprofitament de I'energia
solar a Espanya es traba
en una situació d'estanca
ment. Durant el present
any, el Sol enviara sobre la
Terra quatre mil vegades
més energía de que anem
a consumir.

JORDI MAURA

La ja habitual reunió i expo
sició d'enginys solars, -punt
de trobada de tots els inte
ressats pels usos senzills
deis recursos solars i les
tecnologíes apropiades- va
ser el plat fort del passat
dissabte i la preferencia de
qui s'acostava fins al recin
te educatiu convertit per un
cap de setmana en centre
científic i tecnológic. La TIA
(Taller d'lnvestigacions
Alternatives) va presentar
l'Ariet Hidraulic Perfeccio
nat, realitzat amb peces de
fontaneria comuna. Aquest
artefacte, junt a d'altres fás
cinants maquines Ii van val
dre el premi Sol i Pau 2001
a la tasca col.lectiva en
enginys solars i a les seues
activitats de pramoció de
les energies netes. Expe
riencies solars com les del
col·legi de Font d'en Far
gás, I'exposició d'Ecologis
tes en Acció del PV per a
frenar el canvi climatic, 1Ii
bres ¡vídeos i I'espectacu
lar Toyota Prius, junt amb la
versió més infantil de plas
tic també solar, van deixar
als benicarlandos i visitants
fascinats per la potenciali
tat d'aquesta c1asse d'ener
gia. Després del concurs
de cuines i enginys solars
de diumenge i I'entrega
d'obsequis als participants
en les trabades de cuines i
enginys solars es va clau
surar i va acomiadar I'edi
ció d'enguany. Entre els
seus objectius, plasmats en
els Acords en Materia Solar
de Benicarló, destaca el
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TURISME
Cinema i
malabars
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JORDI MAURA de la concessió, un any
més, de la bandera blava

Protegir la desembocadura per a la platja del Morrongo,
del Barranquet i la Basseta i la voluntat de sol· licitar el
del Bovalar com a espais próxim anys sengles bande
emblematics naturals amb res blaves per a la platjade
fauna i flora autóctona és la Caracola i el futur port
I'objectiu d'una soL licitud esportiu. El CMT pretén a
del Consell Municipal de més dinamitzar determina
Turisme (CMT) adscrit a la des zones de la ciutat amb
regidoria de Turisme. L'es- un circ participatiu, dos dies
mentat paratge, que es a la setmana, amb pallas
troba en estat de conserva- sos, malabars, mags i acró
ció "lamentable", segons bates que dignificarien la
Apnal - EAPV, conserva playa de la Constitució.
nombrosos endemismes Oesprés de les competi
com el "fartet", "limo- cions esportives de volei
nium" i "centaurea" dig- platja i futbol hi haura un
nes de protecció i que passe de cinema al Morron
poden estar en perill per la go. Per part del, responsable
construcció del passeig de l'Oficina de Turisme, Ciro
marítim des de la platja del Forés, es van presentar la
Morrongo al Barranquet. nova campanya de promo
L'objectiu del CMT és que ció i material turístic editat
este descuidat punt puga com a gorres, bosses, rellot
convertir-se en un futur en ges i noves guies. La nova
atractiu turístic.La reunió Bandera Blava va ser hissa
del CMT va informar també da dissabte passat.

DEPURADORA
400 milions

per adequar-se

REDACC/Ó segons va denunciar el
--~-------~ PSOE.Amb la finalitat d'ob-
La Conselleria de Medi tindre distintes normes ISO i
Ambient ha publicat Al reduir I'efluent contaminant,
OOGV l'Estudi d'lmpacte IFF es va posar en contacte
Ambiental (EIA) de I'amplia· amb una empresa valencia
ció de I'estació depuradora na que va recomanar una
d'aigües residuals a I'avin- depuradora biológica per a
guda de Felipe Klein, 2. Així tractar i depurar els seus
se sotmet a exposició públi- vessaments químics d'una
ca durant el període de 30 manera efectiva. L'obra,
dies habils una obra promo- valorada en 400 milions de
guda per I'empresa IFF pessetes (2'4 milions d'#),
Benicarló, SAo per a ade- estara finalitzada, amb
quar-se a la normativa escreix, molt abans que la
mediambiental i ordenances depuradora municipal, que
en materia d'abocaments. pareix sera I'última de la
Recordem que al novembre comarca en construir-se,
es va concloure el projecte donada la complexitat deis
de depuradora d'aigües vessaments de Benicarló a
residuals tendent a acabar la mar, de tipus industrial, i
amb els excessos deis la dificultat de compatibilit
Iímits permesos de Oeman- zar depuradores d'aigües
da Química d'Oxigen carregades o tractades i la
(OQO) de les ordenances i convencional on aquesta
que IFF sobrepassava, vessaria.

fXOCACOmRA - - - - -;;mióqu'; dr~¡;-v; ~~a'
I ELS BOMBERS/ N 340 a I'altura del qUilo-:
I Sobre les 10,30 del metre 1040 en direcció a
I dimarts un turisme Ford Barcelona.
I Sierra familiar ocupat per
Itres subdits marroquins, DETENCIONS DE
I va coLlidir contra un camió LA POLlCIA LOCAL!
I de Bombers del Parc de Agents de la Policia Local

Benicarló que tornava a la de Benicarló van detindre
seua base després de par- dilluns a quatre individus
ticipar en I'extinció d'un en diverses accions poli~

incendi a Peníscola. cials. La policia local va
Segons pareix el, vehicle arrestar a dos individus de
ocupat pels tres marro- 25 anys d'edat i amb domi
quins va envair el carril cili a Benicarló, com a pre
contrari xocant de forma sumptes autors d'un roba
lateral i violenta contra el torioL ~

-
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NOVA DAMA
De l'Associació

de Llaurdaors

JORDI MAURA

, 'Maria deis Angels Mas
¡Blanca Ferrer, la fullola que

se'n va i la que arriba

ductes hOliícoles, única al País
Valencia,

Ávila, Arturo Gimeno Gil i
José Forés Ruiz, L'ALA esta
ara preparant 1'homenatge que
se rendira en les proximes fes
tes a dos agricultors majors, i
sobretot, l'exposició de pro-

com un ram de f1ors, A la
dama entrant li va coUocar la
banda la seua antecessora
ennúg de forts aplaudiments,
Ja als parlaments el president
Pellicer va agrair a Blanca el
bé que els havia representat i
va felicitar María deIs Ángels,
El president de la FEPAC, a
més de felicitar a les dos
"fulloles", va demanar lUlitat
entre els llauradors, Finalment
la regidora d'agricultura va
destacar la importancia que té
la entitat a Benicarló, agluti
nant a IDl important coL1ectiu
de persones, A 1'acte també
van assistir els nous membres
de la Junta Directiva del ALA,
que esta fOlmada per Juan
Ramón Peña Castillo, Agustín
Roca Ruiz, Antonio Verge

JORDI MAURA

Dissabte passat a la nit, al Res
taurant Rosi de Benicarló, va
tindre lloc la presentació de la
nova "Fullola del Camp" que
representara a l'Associació
Local de Llauradors, María
deIs Ángels Mas Pellicer suc
ceeix en el c:'trrec a Blanca
FelTer Lores, A 1'acte va assis
tiT María Teresa Traver Bueno
i el nou president de la FEPAC
Néstor Zenón Pascual Llorens,
qui van ser rebuts per el també
nou president del ALA
Miguel Antonio Pellicer Mar
zaL

El relleu de "fulloles" es va
produir rebent la dama ixent
una placa de record per part
del president del ALA, així

~

Il.;"Ünió de"l.i;u-;;;'; had;'~~at-;;¡s¡;; ;"~t¡ga71'; -;o~s';qüe;c-;;- d;;-ódu"i;is~aq~;j;~;¡i;a-e~
: el retard del Ministeri d'Hisenda en la de la tristesa, la crisi generada per termini de presentació de declara-.
I publicació en el BOE de l'Ordre que I'EBB (les vaques voges) entre els cions de renda positiva", de mane- •
• redueix els impostos aplicables al productors de vaquí o el virus "shar- ra que alguns afectats han hagut de •
• i1arg del període 2000 deis rendi- ka" que afecta els fruiters, per la qual fer la declaració amb"éls moduls.
I ments nets en aquelles activitats cosa van qualificar les ajudes com actuals, sense conéixer les reduc-.
I agrícoles i ramaderes afectades de "que arnés d'arribar tard contenen cions, per la qual cosa esperen.
I diverses circumst¿mcies excepcio- oblits monumentals per al camp siguen tornades d'ofici per part de.
I nals com adversitats c1imatiques, valencia", L'executiva de la Unió va I'administració, segons informa.
I L'Ordre no contempla beneficis fis- lamentar que "I'ordre de reducció Jordi Maura, •L ~

La teua radio
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societat ,.
M. FRANCESC CATALAN

morzar i regar els arbres
plantats en edicions ante
rior en la campanya "Aju
dem el Nostre Bosc" i
després pel camí Mallols i
Sant Mateu van retornar
a I'escola .

El divendres 9 I'alum
nat de 5e i 6e primer va
anar fins la Muntanya del
Puig per visitar el Poblat
Iberic i a peu des d'alla
dalt van tornar a I'escola
baixant pel Barranc d'
Aigua d'Oliva fins el camí
de Surrac i des d'aquest
fins I'escola.

Aquesta mateixa activi
tat extraescolar la van fer
el dia següent els alum
nes de Primer cicle d'E
ducació Primaria.

Els alumnes del segon
cicle d'Educació Primaria
dijous 8 van anar al Camp
de Tir de la Basseta del
Bovalar per tal de regar i
observar els arbres que
havien plantat dins la
campanya Dia de I'Arbre
2001, així com per estu
diar el coco existent allí
mateix. Després caminat
van passar per la Basseta
del Bovalar per tal d'es-

altres quatre escoles de
la Unió Europea.

La setmana mediam
biental la va comens:ar
I'alumnat d'Educació In
fantil, que es va des
plas:ar dimarts 5 amb
microautocar fins el Prat
de Peníscola per tal d'ob
servar la seua fauna i la
seua flora, així baixant
caminant per I'assegador
de la Creu van passar per
la Sequia Reial i la Tem
plera, després seguint un
tros la Sangonera van
arribar fins la zona del
L1ac per veure la desem
bocadura d'aquesta zona
humida tant important de
la nostra comarca.

,'ERNA('~

MEDI
Ambient

M. FRANCESC CATALAN

Durant la setmana del 5
al 8 de juny la nostra
escola va celebrar per
dese any el Dia Interna
cional del Medi Ambient
(5 de juny) amb una serie
d'activitats adres:ades a
tot I'alumnat de I'escola,
des d'Educació Infantil
fins als de tercer cicle
d'Educació dins deis Pro
jectes d'Educació Am
biental: "El nostre Bosc" i
"L'aigua: en el passat, en
el present i en el futur",
aquest últim relacionat
amb el Projecte Educatiu
Europeu sobre I'aigua
que el centre fa amb

)',.y"% '

',--' ~,. ~~ , !
,h, ·7 • ""' •• t ~ '%

·CULTURA DE-DEFEÑSA - - - - - P;¡e-;t:;a~:é-;;;¡ Eu~P;.~-~ ho"h;- -;;a;t:e'¡; poiiti~';o~;;i~n;¡i;te7'
VERSUS CULTURA DE PAUI fet -el Sr. Trillo- a Barcelona perque És qüestió de sensibilitat: el Sr. Tri
El Sr. Trillo -diputat per Alacant i encara esta dolgut de la contestació 110 i els seus no han evolucionat des
ministre de la guerra- ha desqualifi- sense precedents a la desfilada mili- de la dita c1assica si vis pacem para
cat, de Barcelona estant, als ciuta- tar de I'any passat. I com que el Sr. bellum - i veuen en la producció
dans i ciutadanes que no pensen Trillo és també deis manda huevos - armamentística un negoci més de
com ell i els ha acusat de no tenir cul- I'escola d'Aznar/Cañete-, va valer l'España va bien- i altres, preocupats
tura de defensa (?). Ha ha fet en humiliar els catalans anunciant-Ios, en la recerca de la pau, defensem
presencia deis capitostes de la de propina, que enguany la desfilada allo de si vals la pau treballa per la
defensa (1) europea que tan bé han es faria a la Comunitat Valenciana, justicia. Heus ací la diferencia entre
sabut defensar la població civil de prou més adicta al tema de defensa. cultura (?) de defensa i cultura de
Bosnia, Xexenia, de Kossovo, de la Així Alacant lIuira esplendorosa el pau.

.!~~i:.~~~ :.r:.~~~~~~:..~e~~!~r~t~_d~_ q~e_~~~:. ~~R~~~~~~~

•.• J (fCtr(l. Nacional 340j km 142
Tel.~ 964 4007 68 ~ Vinarós

ESTELLER IMPORT
Entrada la~ller: Pg.Febrer SOrlaJ10
exposjCf,Ó~ Avingudi' MagaUanesj 1

.Tel: 964 4117 OS - BeñtCé)tló
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El que pri
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millor,

Després h(]
var-Ia, pe!
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Ja ha arribat l'estiu,
la calor... i a Benicarló

ha aparegut, de cop
. volta, una nova

platja

Despré haurem de diferenciar
clarament on acaba la platja de

Penísco/a i on comen~a la de
Benicarló

gelots a 100¡----~~-¡ge¡ats a 1000
----~---- - -

Xavier Burriel

Méndez Nt.iñez. 91
Telf. 47 35 44

BEN1CARLÓ

d'ací de

LA VEU,

més antic

setmanari
CONSULTAR

CA.RTELLERA

Dissabte 30
19.45 í 22.30

Divendres 29
22.30

Diumenge 1
17.00, 19.45 i 22.30

EL CÓMIC SETMANALI
Platja "de gorra"

·8 centrals

DHluns 2
19.45 i22.30

Benicarló
laveudebenicarlo@eresmas.com 667.62.25.86 964.47.56.98 Cas
E-MAIL (INTERNET) TELÉ'FON FAX ADRE<;:,....................... ~

ACADEMIA DE
LA LENGUAI
El PP i el PSPV-PSOE,
els dos príncipals partits
valencians, acaben d'a
cordar la composició de
l'Academia Valenciana de
la L1engua. Aquest acord

. donara pas a la constitu
ció d'una entitat que,
segons la lIei que la insti
tueix (artiele 3), ' té per
funció de determinar i
elaborar... la normativa
lingüística de I'idioma
valencia'. La contunden-

cía de I'expressió 'idioma
valencia' hauria de deixar
pocs dubtes sobre I'ob
jectiu final de l'Academia,
que no és sinó el de
separar, tant com siga
possible, el 'valencia' del
'catala'. Peró, per si no
fóra prou, I'Academia
incorporara, i possible
ment en majoria, perso
natges que no tenen
gens de credit científic o,
pitjor encara, que han
defensat i sostingut reite
radament posicions con-

tra la unitat de la Ilengua
catalana. Avui, per tant,
veiem acomplir-se un poc
més un deis objectius
histórics marcats durant
la transició pel nacionalis
me espanyol: el d'evitar
la formació d'un bloc
entre el Principat, el País
Valencia i les IlIes; un
bloc que ens portara a la
normalitat que, ara, no
tenim.

Condensar en poques
ratlles trenta anys d'histó
ria valenciana no és facil.

Han passat moltes coses.
I tots n'hem fet de mal
fetes. La feblesa deis
grups polítics nacionalis
tes i la desavinenya d'a
quests i les organitza
cions culturals ha afavorit
un are polític desinteres
sat, en el millor deis
casos de la normalització
lingüística, i en general:
contrario En canvi, el
nacionalisme espanyol
no ha estalviat la més
mínima combativitat con
tra tot alió que fera olor

de valenci~n

ha calgut, ¡/{a
ele de la ;1
blocar-Io ex
Quan ha calg
bombes a
Manuel Sane
o de Joan F
bes que, n
encara avui
ignora com (
posar: tot l

Quan ha
finanyat ge
tota mena de
puseles dedic
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Ací pot aliar el teu anunci

centrals e

Actes de Benicarlómer hauríem de fer es
1; una bandera blava, o
ia gorra, perque ens ha

sortit de gorra...

,
\\

DIUMENGE 1 JULlOLl
16a Travessia Sant Pere
al Port de Benicarló a les
11.00 del matí.
DISSABTE 14 JULlOLl
I diumenge 15, 24 Hores
de Natació. Des de les
12.00 fins a les 12.00 del
dia següent.

DIUMENGE 29 JULlOLl
Classica de natació Pe
níscola-Benicarló.

DIMARTS 31 JULlOLl
Termini per a la presenta
ció d'originals per a la IX
Flor Natural de poesia
2001.

DIVENDRES 16 NOVI
I dissabte 17 de novem
bre, presentació i proves
eliminatories del 111
Certamen d'lnterprets
Ciutat de Benicarló cen
trat enguany en la percu
sió.

ENVIA'NS ELS TEUS ACTES

MUlora de la N-340turiem d' intentar conser
"exemple la tapem amb
'índrem una pla~a Constí-

tució II...

-~--_.

al Municipal, Sant Francesc, 95 Bló
~ CIUTAT

••••••••

Foment adjudica les obres de millora
de la N-340 entre Castelló i Benicarló
Esther Pallardó El Boletín Oficial de
I'Estado (BOE) va publicar ahir I'adjuc

dicació de les obres de millora del
tra9at en la N-340, entre l'enlla9 de la
A-7 (accés nord a Castelló) i la A-7
(Benicarló-Peníscola, per un import de
325,4 milíons de pessetes. Les obres
compten amb un termini d'execució de
dotze mesos i s'emmarquen en els
programes de Seguretat Vial de la
Direcció General de Carreteres, en
concret, en la licitació de les obres de

Conservació i Explotació per a I'any
2000. Les obres suposaran una millora
en els radis de tres revoltes i I'elimina
ció de diversos canvis de rasant així
com la visibilitat per tal de dotar d'una
major seguretat als conductors-en les
maniobres d'avan9ament. També esta
prevista la construcció de' div~rsos
camins Jaterals amb I'objectiu 'd1elimi
nar la majar quantitat possible d'acces
sos agrícoles directes a la N-340. El
pressupost inclou la senyalització de
les obres i el tractamentamb'·hidro
sembres deis terraplens.

isme. Quan
n fet un arti
nstitució per
pressament.
lut, ha posat

casa de
:his Guarner
uster (bom
9cordem-ho,

la policia
) qui les va
m record!).
calgut, ha
~nerosament

grups i gru-
ats a atiar la

ignorancia o els instints
més primitius d'una part
de la població, que sovint
ni parlava la IIengua que
deia que defensava. I
quan ha calgut, ha creat
mitjans de comunicació o
ha dictat IIeis destinades
a entrebancar continua
dament I'ús de la lIengua
propia deis valencians.

Durant els anys de
govern del PSPV-PSOE
es van fer uns pocs i
tímids aven90s; practica
ment un de sol, la L1ei

d'Ús i Ensenyament del
Valencia, que ha permes
la despenalització de la
lIengua a I'escola. Una
altra de les grans prome
ses en aquest terreny, la
creació de la Radio Tele
visió Valenciana, no sola
ment no ha servit per nor
malitzar la lIengua, sinó
que és un mecanisme
poderós contra la norma
litat lingüística. El PSPV
PSOE no va tenir mai la
valentia necessaria d'ofe
gar I'anomenat 'conflicte

lingüístic'. Per desinteres
de la majoria de la direc
ció i, molt particularment,
de Joan Lerma. Quan
varen perdre el poder no
hi havia res resolt. I aixo
deixava tot el camp obert
al PP.

Del PP, no se'n podia
esperar res sinó aixo que
ha fet. Dirigit per un presi
dent que ignora la lIengua
deis seus ciutadans, el
PP ha efectuat una
maniobra important d'en
focament del debat. Ha

aconseguit d'oficialitzar la
tesi segons la qual el con
flicte real no esta entre
I'ús del catala i el del cas
tella, sinó en uriá m'anca

-.: . (-.

d'acord sobre el nom 'i la
territorialitat de fa"lIemgua.

Fins avui, aq'uast 'con
fliete era, puramé!1ti sim
plement, fals.'AI P'~ís
Valencia els qui usen, la
lIengua propia i la fem
servir amb normalitat no
plantegem aquest debat.

VICENT PARTAL

VILAWEB
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A partir deis anys
vuitanta s'inicia la
urbanització total del tram
de costa entre 8enicarló i
Peníscola. La regressió de
la platja era ja un procés
manifest. La carretera de la
costa, (CS~501), quedava
tallada a causa de les
graves i arenes dipositats
pels temporals. El
propietaris i estiuejants
aviat van demanar
actuacions de defensa i
regeneració. A I'agost de
1992 aparegueren dos
espigons de 10 metres
cadascun, i!-Iegals, sense
quedar ciar qui va ordenar
la seva construcció.

Des del 92 hi ha estudis
per fer un projecte de
regeneració. Primer amb
tota una serie d'espigons
perpendiculars a la costa i
aportacions d'arena
(1994), despres amb sois
dos espigons, un al nord i
I'altre al sud (1995). En
abril de 1997 el Ministeri de
Foment fa públic un resum
del projecte definitiu. Es
pretén dipositar més de
1700.000 metres cúbics
(m3) d'arena en un tram de
5 quilómetres i fer un
espigó submarí de 200 m.,
des de la "Porteta" de
Peníscola, en direcció N
NE. L'arena s'extrauria en
primera opció d'un
jaciment submarí de
Mallorca o matxucant
roques de pedreres de la
serra d'lrta. També es
projecta un passeig de
vianants per on anava la
carretera. Per resoldre
I'accés als apartaments, es
construira una carretera
per darrere d'aquells, el
vial N-I, canalitzant-se la
sequia Sangonera i
de~Pla9.ant-la 2 metres cap
a I mtenor de la Marjal de
Peníscola. La CS-501

seria substitu"ida per una
carretera interior. El
pressupost final és d'uns
4.500 milions, pagats en
un 85 % per la Unió
Europea amb els fons de
cohesió, sempre que no hi
hagués cap impacte
ambiental sobre altres
zones. Les obres
s'iniciiuen a finals del
1999.

En 1998 APNAL i altres
grups ecologistes, van
denunciar a la Unió
Europea (UE) I'impacte
sobre la marjal de
Peníscola del vial N-I i la
canalització de la sequia
Sangonera. La marjal és
un area humida incrosa en
el programa L1FE de la UE
per tenir especies a
protegir (samaruc, fartet,
etc.), está en la lIista "Red
Natura 2000" i en el
cataleg de zones humides
de la Comunitat
Valenciana. En el 2000 la
UE comunica la necessitat
de corregir el projecte per
protegir la marjal. Grups
ecologistes de 8alears van
protestar I'extracció
d'arena del litoral mallorquí
per les seves
repercussions en les
comunitats del fons marí.

CEDEX

La por a perdre les ajudes
europees va fer desestimar
aquesta opció i decantar
se per I'obtinguda
matxucant ,roques. No
s'obririen pedreres de la
serra d'l rta perque aquest
indret s'anava a convertir
en un espai protegit. Altra
opció intentada, no inclosa
en el projecte, fou la de
treure'n 850.000 m3
d'arena matxucant grava i
arena de la rambla de
Cervera. AyO fou contestat
pels socialistes de
Cervera, assenyalant que
s'augmentaria la capacitat
erosiva de les riuades al no
utilitzar la seva energia
trnnsportant aquesffi
materials, abandonant-se
aquesta opció. Finalment
I'arena s'ha anat obtenint
matxucant roca d'una
pedrera de Santa
Magdalena i d'altra
d'Onda. Uns 500.000 m3
d'arena natural de la
bocana del port de
Peníscola completaran el
projecte. L'estudi d'impacte
del projecte de la carretera
interior, no ha sigut aprovat
perque part d'ella envara la
marjal. AyO pot retardar la
seva construcció fins a
prop del 2005.

Els projectes de
regeneració cada cop són
menys "durs", basant-se
més en I'aportació d'arena
que en la construcció
d'obres de defensa com
dics, esculleres, etc. El
model teoric anomenat del
"punt de tancament", és
I'utilitzat pels enginyers de
costes. Els processos que
afecten a la costa es
produeixen fins als 10~15
metres de fondaria. Més
enlla les ones no afecten al
fons i no poden mobilitzar
els sediments. Així les
arenes serien mogudes
per corrents paral'leles o
perpendiculars a la costa
dins d'aquesta franja de
mar. Si es fan espigons
que arriben a una major
profunditat, estarem
confinant I'arena dins d'un
tram concret de costa.
Aquest model es contestat
per molts geolegs, havent
moltes proves en contra.
S'han trobat jaciment
d'arenes continentals a
més de 100 m. de fondaria.
Hi ha uns corrents
anomenats de retorn (rip
currents) que es
produeixen episodicament
i s'enduen cap a zones
profundes gran quantitat
de sediments costaners. i
no són contemplades en
els projectes. La previsible
pujada del nivell pel canvi
c1imatic, de la mar
augmentará el seu poder
erosiu també. Així que
com passa en la majoria de
regeneracions, caldra
refer-Ia d'ací uns anys. No
es va a les causes, sois als
efectes, amb solucions no
sostenibles
mediambientalment i
discutibles científicament.
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CLIMENT
Nou president

de l'Associació

REDACC/Ó

En I'assemblea extraor
dinaria de l'Associació
Musical Ciutat de Benicarló
va ser elegit presideni,Pas
cual Climent Ibáñez, 'mem
bre de I'anterior junta direc
tiva. Climent supleix així la
vacant que deixa Joaquín
Moros Lores, realitzada per
motius personals. La Junta
va trobar en Climent el

directiu i vetera coneixedor
de la realitat de I'entitat
necessari per a cobrir els
ambiciosos projectes pro
,gramats per als propers
anys. La totalitat deis diri
gents seguiran al front de
I'Associació Musical Ciutat
de Benicarló, entitat pionera
a la ciutat amb més de 160
anys d'história i que celebra
el 25é aniversari de la fun
dació de I'Associació.

F;c;~;iÓd; ~;e7d; - ;o;u~;;;t:'· ~o;g~ii;a~61
II'Ajuntament de Benicarló posara a dísposíció de
I ha convocat per a les pró- cada participant un equip

ximes festes patronals, el de platja.
I Concurs de Monuments Cada grup només es
d'Arena, que se celebrara podra presentar a una
a la platja del Morrongo el modalitat. El regidor de
dia 25 d'agost.Podra parti- festes, José Joaquín Bau
cipar qualsevol persona, tista ha explicat que "és la
major de 5 anys d'edat, primera ocasió que s'or
formant grups de 4 perso- ganitza esta activitat, i
nes. Per a aixó s'han con- esperem que tinga bon
vocat dues modalitats: acolliment, perque exis
castell d'arena i monu- tixen autentics creadors
ment. Cada grup dispo- d'art amb I'arena de les
sara d'un espai de 2 nostres platges" , se
metres quadrats d'arena gons explica Jordi Mau
per a construir el seu ra.L · · ~

r~i'p¡;"d'z~ó~~m-;r~aT?; Be~c';r:- S';n~arló~~~~I~p7e~~¡;d;ic~:- S';n;';arlóé;-eTr;~t;t:k¡;~b;¡¡;~
110 es presentara aquest dlvendres 22 seller d'lndustna I Comers:, el senyor reunlons dutes a terme durant-aquest 1
1de juny de 2001, a les 11.30 hores, al Fernando Castelló. hivern. Recomanacions molt interes- 1
1saló de plens de l'Ajuntament de El Pla d'Acció Comercial (PAC) de sants per al present i futuro IL ~

EL SAFAREIGI
Mitjans de comunicació

La Colla
deis Tafaners

POVET.COM
Ara que La Veu ens ha posat tarifa
plana a tots els que hi col-laborem,
hem trobat que era una bona ocasió
posar-nos al dia de I'actualitat de la
"capital de la comarca" i hem posat
proa a Povet. Como Peró, com? Un 9
altre va prendre nota i les notícies ja
apareixen en dos columnes com al
BOE quan anem a~ la pagina de
"comarcas". A I'esquerra Vinarós,
una comarca, i a la dreta, Benicarló,
I'altra comarca. Seguim donant
idees: quan ho tindrem en la lIengua
del país, aixó? Si més no, la columna
de la dreta. 1posats ademanar,per
que no ens canvien de costat?

EL DISSABTE
Peró seguim endavant lIegim el set-

manari benlcarlandode més color i
descobrim que la reina de les festes
de la "capital de la comarca" és
una jove hawaiana com les de Port
Aventura, Aloha! A la millor és per la
mateixa marca d'exotisme que man':'
tenen en castella la retolació deis
carrers.

FESTA NACIONAL
També hem sabut que entre les mol
tes coses que es poden disfrutar a la
"capital de la comarca" hi ha qui tria
la festa nacional. És el cas del nostre
primer i més benicarlando, el senyor
batlle, que va fer exhibició de mane
res toreres des del burladero. I el cert
és que tenia amb qui fintar: Luis Tena
i Andrés Martínez, Andry (líder del
PePePeniscola). Al final, el nostre

líder carismatic va abandonar la
corrida quan al tercer animal.

INDUDABLEMENT
I va fer bé. Encara devia durar-li la
fatiga causada pel seu parlament en
la presentació del lIibre de Gregario
Segarra sobre I'esport a Benicarló.
Insuperable: en 7 minuts, 1, va sumar
un total de 10, 10 vegades "induda
blement", paraula que, tan ben ava
lada, passa directament als materials
de treball de la recent constitu'ida
Locademia Valenciana de la Lengua.
Ara, tot i aquestes curiositats el seu
valencia granat va anar més lIuny
que el del cap de premsa de I'Ajunta
ment, que no va passar d'un benin
tencionat "Bona nif'. Vés que no
siga el que posar retols a Vinarós.
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LLIBRES/
La mort, la ciutat i el temps

J .B. Campos i Cruañes és un
escriptor que va iniciar la seva

. carrera com a tal molt vinculat a
Benicarló, on primer va guanyar el
Premi de poesia "Ciutat de Benicar
ló", i després el Premi de contes
"Alambor". Amb el lIibre que ens
ocupa, La sang, va obtenir el Premi
de poesia "Senyoriu d'Ausias March"
de 2000. L'autor treballa com a
metge en una unitat del SAMU, i
aquest contacte quotidia amb la mort
es veu reflectit al poemari, sobretot
en la primera de les tres parts en que
s'estructura el Ilibre, i que porta per
títol "De la carretera". El poema que
obri elllibre, "N-340", presenta el que
sera la constant deis poemes d'a
questa primera part, el sentiment
davant la mort, el buit que hi deixa i
la por. Els poemes que hi segueixen
presenten un to dramatic davant la
mort, en "A trassos" s'invita de mane
ra vehement a expressar el dolor
sense cap repressió, i a "Transits" es
presenta la mort com "la constata
ció del desordre", i el vidre tacat i
sagnat com I'acabament definitiu del
temps, el sentiment dominant davant
aquests esdeveniments és la por,
perque com diu un vers del poema
"Un aclariment (absurd)", "la vida i la
mort s'hi persegueixen", la mort
suposa la perdua de l'esperan9a:
"¿Qui, entre el soroll del transit,
m'ha buidatl I'esperan~a en la
boira de la sang?" es pregunta al
poema "Qui m'ha pres la paraula?".
Pero aquest sentiment a poc a poc
es va asserenant, al poema "Tard o
d'hora" expressa la seguretat de I'a
rribada de la mort i I'accepta amb

naturalitat, i considera la por com
"I'úllim baluard de la lucidesa". Els
quatre darrers poemes d'aquesta pri
mera. part constitueixen una manifes~

tació serena sobre la mort, on fins i
tot en algun moment el poeta mani
festa el seu goig per poder ajudar la
gent en moments difícils gracies al
seu ofió, i una invitació a no perdre el
temps en banalitats. És aquesta la
part més reeixida del lIibre, amb poe
mes excel·lents com "Transits", "La
pluja" o "Aquesta és la qüestió", on
trobem imatges d'una gran plasticitat
i de vegades amb una mirada cine
matogratica, com quan en mig del
silenci després d'un accident s'escol
ta només el soroll d'una botzina, o
quan cau la pluja damunt els vid res
de I'ambulancia, a través deis q~als

la mirada del poeta reflecteix I'angoi
xa i la por.

La segona part del lIibre porta per
títol "De ciutat", i és encaP9alada per
un seguit de poemes on el poeta
expressa la seva relació amb la ciu
tat, i encara que no apareix cap
referencia onomastica, s'endevina
que és Castelló de la Plana. En
aquests poemes I'autor expressa la
solitud en mig deis sorolls de la ciu
tat, i també I'angoixa i la por del pas
del temps en ell mateix i en la ciutat.
Destaca sobretot I'excel.lent poema
"Cant de Ciutat", on ens presenta
una ciutat enfosquida i lIunyana, pero
també una ciutat que li fa I'ullet cada
matí amb complicitat d'amant i per la
que declara el seu amor: "Peró, t'es
time, Ciutat,1 per damunt deis teus
defectes". Continua aquest apartat
del lIibre amb poemes de contingut

Josep M.
San Abdon
social "Davant I'espill, a contracor" o
"Davant del televisor", on manifesta
la preocupació per la indiferencia
amb que ens mirem la violencia que
forma part de la nostra vida quotidia
na. Clou aquesta part del lIibre amb
un parell de poemes on lamenta la
perdua de la memoria en els temps
actuals, ja que la memoria fa créixer
el verso

En la tercera part del llibre "Del
jardí, deis dies" assistim a una relació
entre el fet poetic i la natura, al pri
mer poema "Dibuix del natural" el
poeta escriu un autoretrat on mani
festa que I'únic que té és la literatura:
"la ploma buida i el paper tacat", i
el seu jardí són les paraules. El poder
destructiu del temps és present a la
majoria deis poemes d'aquest apar
tat, primer amb un contingut amarg,
identificat amb la repetició cíclica de
les estacions en poemes com
"Febrer" o "Passeig de primavera",
després amb serena acceptació com
a "Rostres": "Bruts, una mica enne
gritsl pel fum del temps, les esta
cions, el coratge, I peró sempre
serens...". Serenitat potser provoca.
da per I'amor al seu fill en el poema
"Obric la porta" que clou elllibre.

"La sang" és un lIibre que. no
decebra els lectors, ja que esta escrif
des de I'autenticitat de I'experiencia.

J. B. CAMPOS (2001).

"La sang"

Valencia. Editorial 3 i 4.
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JORDI MAURA

JORDI MAURA

Imatges de la
celebració de

Sant Joan a
la comarca

ingesta de coques festives
de Sant Joan i, en alguns
casos, practiques amato
ries.EI to local d'ambdues
celebracions coincideix
amb el de Cálig, on també
es va encendre una fogue
ra i va portar la Flama del
Canigó, que recorre tots els
municipis de parla catala
na, en un acte reivindicatiu
organitzat per la A.C.
Crema Catalana. L'origen
de les fogueres es troba en
el desig d'imitar i regenerar
el foc del Sol i de conjurar
les sequeres per a assegu
rar-se així una bona gracia
per part deis genis deis ele
ments: aigua, terra, vent i
foc.

REDACCfÓ

B·· mQf7;
!! ",.

SANTJOAN
Gran festa

muItitudinaria

Els municipis costaners de
Benicarló i Peníscola van
celebrar la festivitat de Sant
Joan. La nit més curta de
I'any i el dia més lIarg es va
celebrar junt al mar en
ambdós municipis amb
actuacions musicals i focs
artificials a mitjanit. Així a
Peníscola els actes es van
iniciar a les 23 h amb un
concert d'havaneres a la
plalja Sud, junt amb la
Foguera. La festa del sols
tici d'estiu es va celebrar a
Benicarló amb una anima
da revetlla, barbacoes
populars gratu'ltes i corre
foc a carrec de la Carrasca.
Les autoritats van aprofitar
el moment per a hissar la
bandera blava concedida a
la pla~a el Morrongo. Oes
prés de I'encesa i el ramell
de focs, es van iniciar els
banys purificadors, la

CÓPIES DIGITALS DE FORMAT MENUT I DE PLÁNOLS

AMPLIACIONS I REDUCCIONS DE L'1°k AL 4000k

CÓPIA DES DE DISQUET, DIGITALITZACIÓ D'IMATGES

Lectures recornanades
Sant Blai, 2 - 12580 BENICARLO Tel.: 964475698

COPISTERIA

LLIBRERIA

PAPERERIA

GR::EVO:L

COPIES COLOR

LASER DIGITAL
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JESUS GELLIDA
Campió autonomic

C. A BAIX MAESTRAT CARNS Ros

{'

rebre una placa comme
morativa en reconeixement
a tasca esportiva que exer
ceixen en les seues res
pectives disciplines espor
tives.

JAIME MUNDO
L'acte va estar presidit per
I'alcalde de la ciutat, Jaime
Mundo Alberto qui va felici
tar tots els premiats i va
destacar que "la ciutat de
Benicarló és puntera en
la practica de I'esport en
les nostres comarques i
cal sentir-se orgullosos
de practicar I'esport a
Benicarló", segons infor
ma Jordi Maura.

HOMENATGE
A José Ballester

gala celebrada este diu
rnenge a l'Auditori de Beni
carló. En el transcurs de
I'acte, es va rendir home
natge a José Ballester corn
a Millor Persona Vinculada
al Món de l'Esport, en
reconeixement a la seua
trajectoria esportiva. El cul
turista de Benicarló compta
amb un exceHent palma
rés esportiu, ja que ha
sigut sis vegades campió
d'Espanya consecutives,
dos vegades subcampió
del món i tres vegades ter
cer c1assificat del món. 21
esportistes de Benicarló en
representació d'altres tan
tes entitats esportives van
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cions físiques, especial'
ment en les proves de
velocitat Actualment, com
peteix en les proves de
200 i 400 metresllisos,
aconseguint una medalla
d'or en la prova de 4 x 400
formant part de la selecció
autonómica el passat any i
obtenint'la primera pla9a al
campionat d'Espanya inte
rautonómic. L'atleta beni
carlanda va rebre un calo
rós homenatge per part de
I'esport benicarlando, a la

SUSANA LLUCH
En categoria júnior, cal des
tacar I'actuació de Susana
L1uch, recentment procla
mada millor atleta de Beni
carló de la temporada 2000,
qui va obtindre en aquests
campionats la medalla de
bronze en 200 mil.

ser molts els atletes que a
penes es van acostar a les
seues marques, donant Iloc
en conseqüencia, a uns dis
crets resultats.

La junta rectora de l'Orga
nisme Autonom d'Esports
de l'Ajuntament de Beni~

carló, formada pels presi
dents de les diferents enti
tats de la ciutat, va triar I'a
tleta del Club Atletisme
Baix Maestrat de Benicar
ló, Susanna L1uch Compte
com Millor Esportista de
l'Any 2.000 de la
ciutat.Susana L1uch forma
part del Club d'Atletisme
des deis 10 anys i posse
eix unes excel.lents condi-

C. A. BAIX MAESTRAT

Jesús Gellida, promesa del
C. A Baix Maestrat Carns
Ros, es va adjudicar la
medalla d'Or en els Cam
pionats Autonomics Junior
Promesa de Pista Aire L1iu
re, disputats en la ciutat
d'Ontinyent dissabte passat
23 de juny, al completar la
prova de 1.500 mil amb un

.registre de 4'15" (marca
personal 4'09"). A causa
del vent i la forta calor, van



entitats esportives i les
seguisquen tenint en el
nivell de rendiment ade
qüat.
Com veus Benicarló?
És una ciutat que m'agrada
molt, urbanisticament par
lant, a excepció d'eixe totxo
desagradable que tenim al
mig del poble que van
col.locar els oligarques que
tenim al poble, esta bé i
que va creixent bastant
dins una situació económi
ca que va a més. Veig un
estancament en les Festes:
cal menejar ..alguna cosa,
no pot ser qUe tinguem el
mateix pressupost de quan
Rambla manava. Ja han
passat molts anys i els
milions ara son menys i els
grups costen més. La gent
acudeix aF; poble si els
dones quali!at. Entre el port
i la zona dé la mar, potser
s'animara I~ única zona de
la Mediterrilnia on no hi ha
ambient fe~"iiu, ja que sem
pre hem viSlcut d'esquenes
a la mar. {
A qui creus que hem
d'entrevis~r?
N'hi ha moltíssims dignes.
Bé podrieu entrevistar a
Meseguer,' I'arxiver del
poble, el que ens retalla les
cróniques que publiquem
als diaris i s'encarrega de
fer una históia crónica del
que és la ciutat. Ara falta,
sinó et diria que entrevista
res a Mossén Tomas. Com
a persona que vol molt el
poble, la TIa Sión.

contarien amb tant suport
del ciutada.
Com es compagina ser
treballador de Correus i
periodista?
És un complement bo. Vaig
comenyar a treballar a
Telegrafs I'any 1969. Ales
hores no hi havia teléfon
automatic i s'enviaven una
animalada de telegrames.
Només amb el que enviaba
DAKSA em tocaya muntar
tres o quatre vegades des
del Carrer Sant Joan. Des
prés al canviar-me I'horari i
sois treballar fins les tres va
fer que puguera dedicar
me al periodisme, que va
ser una forma de no avorrir
me, ha sigut una valvula
d'escapament i una profes
sió molt apassibnant. He
tingut bronques impresio
nants si s'han equivocat al
diari en el nom d'una falle
ra. Mai vénen a dir-te "xé,
que guapa ha sortit la
xica al diari". Arg, en quan
t'equivoques... És un treball
un poc desagraH i no es
reconeix la tasca deis mit
jans, de contar el que
veiem. He passat també
moltes vesprades a les pis
tes esportives, per fortuna
som molts esportius a este
poble amb instal·lacions
que son envejables. Cal
exigir a les autoritats que
seguisquen recolzant les

esports I entrevista e
ENTREVISTA

--------------71IlUCIO-AL - - - - - - - di'rig';i';-xTm'; Beit;'pensat metrat" organitzat pel
I POVETI fitxar dos nous estrangers, Motor Club· de la ciutat. El
: El fins ara jugador del Caja un a~b ~xperi~ncia i I'altre benicarlando Jose Pellicer
I San Fernando, Lucio, pas- . que siga' una,'-]ove prome- va ser el guanyador de la

sara a engrossar les files sa, en període-de praves. categona de motos de 4
del Povet de cara a la pro- . temps, imposant-se a Felí-
pera temporada. El nou PELLlCER S';IÍ'V1POSA pe Senar. Pellicer v~ inver-
jugador te 27 anys i comp- A L'ÉNoUROI . tlr 2:20:~5 ~n. realitz~r la
ta amb molta experienCia M~terli:i;~a viure el dissab- volta. mes raplda al clrcuit
en Is categrories més altes té a'j%l vesprada la primera habllitat als voltants de
del futbol sala. El club que edició del "Enduro Crono- I'Hotel del Mas de Ferré.
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El periodisme enganxa a la
gent jove, la prava la tens
en la quantitat de lIicenciats
en Ciencies de la Informa
ció. No comprenc com la
UNED mai ha posat els
estudis de Periodisme, tal
vegada I'hagués estudiat.
Quina opinió et mereixen
els partits polítics?
Per desgracia als pobles no
tenim polítics de pes. Els
polítics han de ser homes
intel.ligents per a conven
cer als que no els han
votat, actuant bé i conven
cent. Hi ha polítics que han
passat desapercebuts per
l'Ajuntament de Benicarló,
que no existeixen, que no
ixen als mitjans, son els del
cupo de joves o de dones
que es posen per arribar al
número de concejalíes. El
PSOE critica ara el que no
van fer, i aixó es veu a la
comarca. Critiquen amb
molta forya al PP coses
que en el seu dia ells no
van fer, com solventar el
transit de la N-340 o libera
litzar l'A7. El BLOC és
també molt crític amb PP i
fins i tot PSOE. Baix el meu
punt de vista criticar que
I'equip de govern no fai res
mai bo, no és correcte. El
BLOC ha de reconeixer
que algo fan de bo, sinó no

-JORDI MAURA

HISTORIA DE
L'ESPORTI
Va ser presentat el lIibre
"Historia del deporte beni
cariando", del qual n'és
autor Gregorio Segarra
Calvet, col.laborador de LA
VEU. Segarra va explicar
davant centenars de perso
nes que, d'alguna manera
han estat lIigats al esport,
d'on va sorgir la idea de fer
el lIibre, els treballs fets per
tal d'aconseuir algunes
fotos i documentació molt
diversa_ Un dur treball de
síntesi i organització que
va suposar I'engrandiment
del _lIibre, I'augment en
extensió i la ja patent
necessitat que té Benicarló
per tal de recuperar la
memória i fets d'unes per
sones que tant han fet per
I'esport benicarlando al
lIarg d'estos anys. Segarra
va agrair I'ajuda de José
Palanques Esteller, quili va
deixar remenar els milers
de fotografies d'anys de
croniques esportives a les
diverses publicacions 10
cals i provincials.

I,.:autor va agrair a totes
aquélles persones que han
col'l9-b,9(Qt amb ell en la
re~_li~§I~iÓdell.libre i dema
nafdjsp,ulpes a tots aquells

-. ,.;:1 ._.

que. no han pogut eixir
refi~~tlt~ en ell. Ayó peró se
soIV~(ltara' en properes edi
cions, ségons informa
Jordi Maura.
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"Som I'única zona de la Mediterrania
on no hi ha ambient festiu per la nit"
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Vicent Ferrer Juliá, nascut rany 1951 a Benicar
ló. Des del 1979 es dedica al món del periodisme, on
va comenyar a la Voz de Valencia i al Diario de
Valencia, un diari de gent d'esquerres, que res te a
veure al d'ara. Actualment és corresponsal de Beni
carló al Levante de Castellói a la Cadena Cope des
prés d'haver passat per Castellón Diario i Mediterráw

neo. Un treball que simultaneja amb el de Correus.

Vicent, et consideres de
dretes o d'esquerres?
Jo crec que aixó de les
dretes i les esquerres és
una forma de pensar i de
veure les coses. Si veus
que la societat no és
justa, que als joves e/s
costa molt arribar a tindre
un 1I0c de treball decent
deprés d'haver estudiat· i
de I'esfory deis seus
pares i que per arribar a
algun 1I0c s'ha de tindre
un enxufe, aixó no és jus1.
En eixe aspecte em consi
dero més d'esquerres.
Per exemple, I'actual
govern posa increments
salarials mínims als fun
cionaris o per baix de
I'IPC, als jubilats se'ls
manté el poder adquisitiu i
en canvi les grans empre
ses guanyen burrades de
milions de pessetes. No
és lógic. Si aixó és ser
d'esquerres, jo ho sóc.
A quina persona de
Benicarló admires?
Amb totes les diferencies
que he tingut, que n'han
sigut moltes, al abuelo
Palanques perque és una
referencia i el periodista
que no el tinga com a
referencia no és un bon
periodista. Ara és molt
facil fer periodisme amb

mitjans tecnics a I'abast
de tots. Quan Palanques
va comenyar era tot ma
d'escriure i ma de teléfon,
anar a tots els 1I0cs i tre
bailar molt per a conseguir
que et publicaren una
fotografia. Potser jo estic
a la Iínia intermitja entre
ell i vosaltres que teniu
més mitjans, tot i que
també els tinc al haver-me
renovat, una cosa que ell
no va poder fer. Palan
ques fa 50 anys amb els
mitjans d'avui en dia
haguera sigut una fiera.
Et cau malament algun
periodista?
Odiar no s'ha d'odiar a
ningú, peró hi ha periodis
tes com Jesús Montesi
nos, el director de Medite
rráneo, que com a perso
nes m'han caigut aterra.
No va tindre la valentia
per a dir-me personalment
que em cesava com a
corresponsal del diari i

- crec que un director ha
d'asumir totes les com
petencies i no enviar a un
sicari per a, per telefon i
de nit, dir-me que ja no
comptaven amb mi. Em
va alegrar molt que es
montara Cope Vinarós i
puga col.laborar a I'apar
tat esportiu del Levante.
De qui has aprés este
ofici?
Em va ajudar molt Juan
Asensi, cap de premsa de
la Diputació, on vam coin
cidir al Castellón Diario. A
nivell de fotografía Manolo
Nebot, Vicent Gamir que
em va ensenyar a revelar
i fer blanc i negreo Com a
consells bons els de Paco
Pascual, que sempre em
va animar molt, a I'igual
que Xavier Manzanet que

ens va ensenyar molt a
com fer radio, corregint
nos en la faena.
Quin és el fet del que
t'has alegrat més d'in
formar?
La lIista és grossa. Potser
per la reacció de la seu
del PSOE quan Rambla
va guanyar les eleccions
a l'Ajuntament de Beni
carló. Tingues en compte
que els rojos de Benicarló
no havien manat mai. I va
ser una reacció que em va
agafar allí dins, que m'ha
guera pogut agarrar dins
un altra perfectament,
peró que em va agradar
mol1. Lamentablement
marquen més·les noticies
negres com la lIista d'as
sassinats que hi va haver
a Benicarló amb les morts
del Cabo Martín, la monja
deis Palau, Mario I'advo
cat... uns assassinats que
van compulsar I'opinió
pública deixant a Benicar
ló com un poble violent
quan som tot el contrario
Alguna anécdota que
recordes amb simpa
tia...
L'arribar a un 1I0c i veure
que t'has deixat el rodet a
casa, són coses que pas
sen.
Com portes viure a Vi
naros?

Bé, és una rivalitat que
sempre ha existit peró que
s'hauria d'anar desterran1.
L1imem defectes i agafem
alió bo del poble del cos
ta1. La rivalitat esta bé,
peró els anti i les guerres
ja no. Potser I'haver cone
gut a Carmina m'ha fet
veure Vinarós d'un altra
manera. Hi ha qui hauria
de meditar un poc i evitar
pugnes que no duen
enlloc, com per exemple
quan es va fundar el Club
d'Atletisme Baix Maestrat,
amb seu a Benicarló i on
venien els de Vinarós. La
gent que punxe va fer que
se separaren. Ens hague
ra anat millor junts.
Com veus els mitjans i
el món del periodisme a
Benicarló?
A Benicarló hem estat en
els últims anys Palanques
i jo sois. Després hi ha
hagut un boom motivat
per les noves tecnologies
que possibiliten editar set
manaris a les poblacions,
desplegar emissores de
radio com la d'Ulldecona,
Radio Nueva, SER, Radio
Benicarló, la COPE, tele
visions... per aixó fa falta
molta gent que abans no
estava.
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